

## **Recommendation 1941 (2010) - Roma asylum seekers in Europe**

**Decision adopted by the CDDH (72<sup>nd</sup> meeting 29 March – 1<sup>st</sup> April 2011; Doc. CDDH(2011)R72 E):**

Having examined the text and bearing in mind the deadline for possible comments set by the Committee of Ministers, the Steering Committee for Human Rights (CDDH) decided to limit itself to taking note of the Recommendation of the Parliamentary Assembly 1941 (2010) on Roma asylum seekers in Europe.

\* \* \*

Recommendation 1941 (2010)<sup>1</sup>

### **Roma asylum seekers in Europe**

1. Referring to its [Resolution 1768](#) (2010) on Roma asylum seekers in Europe, the Parliamentary Assembly draws attention to the worrying situation in some member states where Roma are the target of racist violence, which is a factor that forces many Roma to flee their home country and to seek protection abroad.

2. The Assembly recognises that responsibility for the human rights and welfare of the Roma rests with those countries of origin, but considers that the restrictive rules concerning persons from one member state of the European Union who apply for asylum in another member state of the Union must be reassessed so that asylum seekers are guaranteed an opportunity to rebut the presumption of safety in their country of origin, even in cases of flight within the European Union.

3. In addition, in the light of the recommendations by the Council of Europe Commissioner for Human Rights concerning the current undesirability of returning Roma to Kosovo,<sup>2</sup> the Assembly further considers that policies with regard to such returns, concerning many thousands of individuals, should be reconsidered and planned returns suspended until they can be shown to be safe and sustainable.

4. It is also important that the general situation of Roma, which includes poverty, exclusion, discrimination and, in some cases, persecution, be examined.

5. The Assembly therefore welcomes the initiative of the Secretary General of the Council of Europe to call a high-level meeting, including not only Council of Europe member states, but also the European Union, and the opportunity this provides to ensure greater allocation of European Union funds for Roma integration both in European Union and non-European Union countries.

6. Therefore, the Assembly recommends that the Committee of Ministers:

6.1. instruct the Committee of Experts on Roma and Travellers to examine the measures necessary to create durable solutions for Roma from Kosovo who have been living for many years in member states;

6.2. invite the Advisory Committee on the Framework Convention for the Protection of National Minorities (ETS No. 157) to examine, in the context of its monitoring activities and in the light of the Framework Convention, the legal and factual consequences of measures related to the return of Roma to Kosovo;

6.3. instruct the Steering Committee on the Mass Media to assess the media situation in member states, as regards the dissemination of hate speech, racist ideas and prejudice against Roma, including Roma migrants and asylum seekers, and to propose relevant action as necessary.

1. *Text adopted by the Standing Committee, acting on behalf of the Assembly, on 12 November 2010 (see [Doc. 12393](#), report of the Committee on Migration, Refugees and Population, rapporteur: Mr Pupovac).*

2. All references to Kosovo in this text, whether to the territory, institutions or people, shall be understood in full compliance with the United Nations Security Council [Resolution 1244](#) and without prejudice to the status of Kosovo.

<http://assembly.coe.int/Main.asp?link=/Documents/WorkingDocs/Doc10/EDOC12393.htm>

-----

## **Recommandation 1941 (2010) – Les demandeurs d’asile roms en Europe**

**Décision adoptée par le CDDH (72<sup>e</sup> réunion 29 mars – 1<sup>er</sup> avril 2011; Doc. CDDH(2011)R72 F):**

Ayant examiné le texte et en tenant compte de la date limite pour d’éventuels commentaires, fixée par le Comité des Ministres, le Comité directeur pour les droits de l’homme (CDDH) a décidé de se limiter à prendre note de la Recommandation de l’Assemblée parlementaire 1941 (2010) sur les demandeurs d’asile roms en Europe.

\* \* \*

## **Recommandation 1941 (2010)<sup>1</sup>**

### **Les demandeurs d’asile roms en Europe**

1. Se référant à sa [Résolution 1768](#) (2010) sur les demandeurs d’asile roms en Europe, l’Assemblée parlementaire appelle l’attention sur la situation inquiétante des Roms dans certains Etats membres, où ces derniers sont la cible de violences racistes, ce qui est un

facteur propre à contraindre beaucoup d'entre eux à fuir leur pays d'origine et à rechercher une protection à l'étranger.

2. L'Assemblée reconnaît qu'une responsabilité en matière de droits de l'homme et de bien-être des Roms repose sur les Etats d'origine, mais elle considère que les règles restrictives appliquées aux personnes originaires d'un Etat membre de l'Union européenne qui demandent asile dans un autre Etat membre de l'Union doivent être réévaluées de manière à garantir aux demandeurs d'asile la possibilité de réfuter la présomption de sûreté de leur pays d'origine, même en cas de fuite au sein de l'Union.

3. Par ailleurs, au vu des recommandations du Commissaire aux droits de l'homme du Conseil de l'Europe selon lesquelles il n'est actuellement pas souhaitable de renvoyer les Roms au Kosovo<sup>2</sup>, l'Assemblée estime qu'il convient en outre de réexaminer ces politiques de retour, qui concernent des milliers de personnes, et de suspendre les retours prévus jusqu'à ce que la preuve soit faite de leur sûreté et de leur viabilité.

4. Il est également important d'examiner la situation générale des Roms, confrontés à la pauvreté, à l'exclusion, à la discrimination et, dans certains cas, à la persécution.

5. L'Assemblée se félicite par conséquent de l'initiative du Secrétaire Général du Conseil de l'Europe d'organiser une réunion de haut niveau réunissant non seulement les Etats membres du Conseil de l'Europe, mais également ceux de l'Union européenne, et offrant l'opportunité d'assurer une plus grande utilisation des fonds de l'Union européenne pour l'intégration des Roms tant dans les Etats membres que dans les Etats non membres de l'Union européenne.

6. C'est pourquoi l'Assemblée recommande au Comité des Ministres:

6.1. de charger le Comité d'experts sur les Roms et les Gens du voyage d'examiner les mesures nécessaires à la création de solutions durables pour les Roms du Kosovo qui vivent depuis de nombreuses années dans des Etats membres;

6.2. d'inviter le Comité consultatif de la Convention-cadre pour la protection des minorités nationales (STE n° 157) à examiner, dans le cadre de ses activités de suivi et à la lumière de la convention-cadre, les conséquences juridiques et factuelles de mesures se rapportant au retour des Roms au Kosovo;

6.3. de charger le Comité directeur sur les moyens de communication de masse d'évaluer la situation des médias dans les Etats membres, s'agissant de la propagation de discours de haine, d'idées racistes et de préjugés à l'encontre des Roms, y compris les migrants et demandeurs d'asile roms, et de proposer au besoin des actions à entreprendre.

1. *Texte adopté par la Commission permanente*, agissant au nom de l'Assemblée, le 12 novembre 2010 (voir Doc. 12393, rapport de la commission des migrations, des réfugiés et de la population, rapporteur: M. Pupovac).

2. Toute référence au Kosovo dans ce texte, qu'il s'agisse de son territoire, de ses institutions ou de sa population, doit être entendue dans le plein respect de la [Résolution 1244](#) du Conseil de sécurité de l'Organisation des Nations Unies, sans préjuger du statut du Kosovo.

<http://assembly.coe.int/Main.asp?link=/Documents/WorkingDocs/Doc10/EDOC12393.htm>

\* \* \*